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یک دیپلمات سابق گفت: ما کمبود 
منابع مالی نداریم. ما در ایران پول داریم. 
مشکل ما مدیریتی و در نحوه صــرف 
کردن پول هایمان است که امیدواریم 
این مشکل در دولــت جدید حل شود. 
 پــول زیــادی در ایران وجــود دارد. 
امیر موسوی افـزود: الان شما ببینید 
هفتـاد و خــرده ای کــارخانه چطور در 
زمان حضور آقای رئیسی در قوه قضائیه 
به فعالیت برگشت. در نبود منابع مالی 
این کار چطور امکان پذیر بود؟ پولی 
از خارج که وارد کشور نشده است؟ 
سیستـم بانکی ما بـا مشکلاتی همــراه 
بود که در کــنار نـاکارآمدی مدیریتی 
کشور موجب به وجود آمدن شرایط 
فعلی شده اند. اما زمانی که قوه قضائیه 
وارد عمل شد و جلوی زیاده خواهی 
بانک ها را گرفت کارخانه ها به فعالیت 
گذشته شان بـازگشتند و الان ده ها هزار 
نفر وارد بازار کار کشور شده اند. بنابراین 
ما در داخل کشور هم با مشکلات جدی 
مواجه هستیم که باید اصلاح شوند. بعد 
هم اینکه ما هم اکنون در حال همکاری 
با همسایگانمان هستیم و مشکلی هم 

نداریم. 

آزادی بخشی از بازداشت شدگان 
اعتراضات خوزستان 

نماینده اهواز و باوی در مجلس یازدهم 
درخصـوص آزادی بازداشت شدگان 
اعتراضات اخیر در استان خوزستان، 
گفت: بر اساس پیگیری هایی که ما از 
طریق مجلس داشتیم و همـچنین با 
دستوری که رئیس قوه قضائیه صادر 
کردند بنا بر این شد که هر فرد بازداشتی 
که جرم خاصی مرتکب نشده و فقط 
به دلیل حضور در اعتراضات و حضور 
در تجمعات بازداشت شده، همگی آزاد 
شوند. سیدکریم حسینی ادامه داد: بر 
همین اساس اخباری که ما طی دو روز 
اخیر از سطح استان پیگیری کردیم، 
نشان دهنده این است که بخشی از این 
افراد آزاد شدند و بخشی ماند ه اند که ما 
اصرار بر آزادی آنها به ویژه افرادی که فقط 
صرف حضور در اعتراضات و تجمعات 
بازداشـت شـــده اند، داریـــم. حسینی 
همچنین در رابطه با شایعه بازداشت 
کودکان و نوجوانان و تقاضای وثیقه برای 
آزادی آنها بیان کرد: آمار دقیقی از این 
افراد وجود ندارد؛ اما آن چیزی که اکنون 
ما در حال پیگیری آن هستیم برای کلیه 
افراد در همه سنین است که اکنون در 
بازداشت هستند و در صورت عدم ارتکاب 

به جرم باید آزاد شوند.

 انتقاد از سهم خواهی ها
 از کابینه رئیسی

نماینده ولی فقیه در خراسان رضوی 
گفت: مطــالبات از دولت جــدید نباید 
»انتقام جویــانه« و »ســـهم خواهانه« 
باشد و باید با رویکرد جهادی صورت 
بگیــرد. آیت ا... علم الهدی بیـــان کرد: 
رئیس جمهور در یک فضای خاصی که 
در کشور وجود دارد و نوع مطالباتی 
که مختلف و پراکنده است وارد عرصه 
می شود و باید ببینیم ادبیات صحیح 
مطالبه در این موقعیت از دولت جدید 
چیست؟ مطالبه حق مردم است و مردم 
باید از مسئولان نظام مطالبه گر باشند و 
مطالبه حق مردم است. وی خاطرنشان 
کرد: دولتی که در این شرایط و فضا 
می خواهد کار را به دست بگیرد با چه 
ادبیاتی باید مطالبات بحق را از آن مطرح 
کرد؟ فضای کشور را آگاه هستید. از 
یک طرف استکبار جهانی و امپراتور 
رسانه ای استکبار بر دمیدن بر منع مردم 
از شرکت در انتخابات فعالیت کرد اما 
مردم ناامیدش کردند. این استکبار با این 
وضعیت آرام نمی گیرد و با این سوء اعمال 
و سوءنفوذ و تلقین های شیطانی که دارد 
مردم و افراد را وادار به خشونت می کند تا 

آشوب سیاسی برپا شود.

سـرمقــاله

صیانت از حقوق کاربران در فضای مجازی یک حرکت  
وارونه بزرگ ازسوی اصولگرایان تند برای محدودیت اینترنت 
و در حقیقت محدودیت فضای مجازی است. سخنی به گزاف 
نرفته است که اگر گفته شود، هیچ تحولی به اندازه فضای باز 
مجازی، تحول آفرین نبوده است. تا قبل از روی کار آمدن 
فضای مجازی فقط و فقط یک روایت از رویدادهای کشور وجود 
داشته و این روایت را مسئولان کشور توصیف می کردند. چه 
قبل از اسلام ، چه بعد از اسلام ، قبل از مشروطه یا حتی بعد از 
مشروطه و حتی قبل و بعد ظهور سلسله صفویه یا حتی قبل 
از انقلاب اسلامی، تنها روایتی که مجازبوده در ایران انتشار 
پیدا می کرده است که مسئولان روایت کرده باشند، اما برای 
نخستین بار روایت مسئولان از شرایط و اتفاق های کشور 
یک رقیب جدی پیدا کرده است و به چالش درستی گرفتار 
شده است. نکته جالب این است که بخش جالب توجه ای از 
تحصیلکرده ها، جوانان و نسل های بعد انقلاب به تدریج بیشتر 
از آن که روایت مسئولان در کشور را باور کنند، خبرهایی که در 
فضای مجازی وجود دارد را باور می کنند. تلاش های تندروها 
برای محدود کردن فضای مجازی راه به هیچ کجا نخواهد 
برد.همانطورکه حاکمیت نتوانست جلوی ویدیو یا ماهواره 
را بگیرد، جلوی اینترنت هم نمی تواند بگیرد؛ البته قطعا 
تندروها بعضی مشکلات و محدودیت ها را برای فضای مجازی 
به وجود می آورند، اما این موضوع قطعا گذراست. سرعت و رشد 
تکنولوژی خیلی بیشتر از محدودیت هایی است که مسئولان 
برای اینترنت می خواهند به وجود بیاورند.همان طور که تا امروز 
شاهد بودیم هربار که مسئولان سعی کردند، محدودیت هایی 
را برای فضای مجازی به وجود بیاورند، کاربران از طریق 
فیلترشکن توانستند به فضای مجازی دسترسی پیدا کنند. 
محدودیت اینترنت یک یا دوسال محدودیت هایی را برای 
کسب وکار های ایجاد می کند. کسانی که در دنیا تکنولوژی را 
در دست دارند، از مسئولان ما جلوتر هستند و قطعا آینده در 
دستان فضای مجازی است. البته مشکلات بسیاری در فضای 
مجازی وجود دارد، اما حکومت نباید اینگونه با محدود کردن 
اینترنت این مشکلات را حل کند که قطعا باعث ایجاد 
مشکلات زیادی در فضای مجازی خواهد شد. مشکلات فضای 
مجازی باید به دستان خود کاربران حل شود و امروز کسانی 
که اینستاگرام یا تلگرام دارند، کم کم در حال متوجه شدن، 
هستند که کدام صفحات و کانال های فضای مجازی به حقیقت 
نزدیک تر است و قابلیت اعتماد کردن را دارد؛ بنابراین خود 
کاربران در حقیقت به مرور زمان به مشکلات فضای مجازی پی 
خواهند برد و دخالت مسئولان موضوعی را حل وفصل نخواهد 
کرد. مسئولان با محدود سازی اینترنت در واقع تیشه به ریشه 

فضای مجازی خواهند زد و اینترنت را محدود خواهند کرد.

بازی بزرگی به نام »طرح صیانت«!

دیدار وزیر اطلاعات با مراجع قم 
سید محمود علوی وزیر اطلاعات روز پنجشنبه 
به دیدار تنی چند از علما و مراجع عظام رفت. 
علوی در این دیدار که با آیت  ا... صافی گلپایگانی، 
آیت ا... جعفر سبحانی، آیت ا... علوی گرگانی و 
حجت الاسلام والمسلمین سیدجواد شهرستانی 
نماینده آیت ا... سیستانی در ایران و بیت محترم 
آیت ا... شبیری زنجانی انجام شد، پیام تشکر و 
قدردانی رئیس جمهور حسن روحانی را برای 
هشت سال حمایت و پشتیبانی این مراجع به 

آنان تقدیم کرد.

 آخرین نامه ظریف
 به دبیرکل سازمان ملل 

وزیر امور خارجه ایران در تاریخ ٢٩ تیرماه 
١۴٠٠ و در ششمین سالگرد تصویب قطعنامه 
٢٢٣١ شورای امنیت سازمان ملل متحد طی 
نامه ای به دبیرکل این سازمان، جمع بندی از 
مجموع بدعهدی های طرف های غربی را به عنوان 
سند در دبیرخانه ملل متحد ثبت نمود. اکنون 
این نامه به همراه اسناد شش سال بد عهدی غرب 
در اجرای برجام، که پیش از این در مناسبت های 
مختلف از طرف وزیرخارجه ایران به رشته تحریر 
در آمده است، با مقدمه ایشان به دو زبان فارسی 
و انگلیسی منتشر می شود. این مجموعه تالیف 
شده از سوی محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه 
جمهوری اسلامی ایران بالغ بر ٢٠٠ صفحه از 
سوی مرکز مطالعات سیاسی و بین المللی به 
زیور طبع آراسته شده که اکنون نسخه دیجیتالی 
آنها در دسترس عموم قرار گرفته است، بر اساس 
اعلام مرکز مطالعات سیاسی و بین المللی، نسخه 
چاپی کتاب ها نیز طی هفته آینده در بازار نشر 

قابل دسترسی خواهد بود.

 آذربایجان خون و جان داد 
تا اهواز »الاحوازیه« نشود

امام جمعه تبریز در خطبه های نماز جمعه 
این هفته تبریز در مصلای امام خمینی)ره( این 
شهر که با رعایت پروتکل های بهداشتی برگزار 
شد، با بیان اینکه در هفته جاری تجمعی با تعداد 
معدود در تبریز انجام شد و شعارشان حمایت از 
خوزستان )آذربایجان، خوزستان اتحاد اتحاد( 
بود، اظهار داشت: خطاب به این جوانان، آنهایی 
لقائات رسانه های خارجی  که تحت تاثیر و ا
قرار گرفتند، اعلام می کنم عزیزان شما جوانان 
این کشور هستید مواظب باشید تحت تاثیر 
دشمن و رسانه های خارجی قرار نگیرید تا بهانه 
به دستشان بیفتد. سیدمحمدعلی آل هاشم 
با بیان اینکه رسانه های خارجی و دشمن به 
دنبال ناامن سازی کشور هستند و دلشان برای 
ما نمی سوزد، گفت: آذربایجان اتحاد خود را با 
خوزستان در هشت سال دفاع مقدس با عمل 
نشان داده است، آذربایجان جان و خون داد تا 
از مرزهای ایران اسلامی و مردم شجاع و صبور 
خوزستان حفاظت شود تا اهواز الاحوازیه نشود.

اخـــبار کوتاه

رهبر انقلاب در دیدار هیأت دولت مطرح کردند:    

ارزيابی از عملکرد دولت و نقد غربِ بی تعهد 
 نباید برنامه های داخلی را به همراهی غرب موکول کرد

رهبر انقلاب اسلامی با تاکید بر 
اینکه مطلقاً نبایستی برنامه های 
داخلی را به همراهی غرب موکول 
و منوط کرد، گفتند: در این دولت 
معلوم شد که اعتماد به غرب جواب 
نمی دهد. آیت ا... خامنه ای در آخرین 
دیدار رئیس جمهور و دولت دوازدهم 
با ایشان، با تبریک عید سعید غدیر 
ملت  به ویژه  مسلمانان  عموم  به 
عزیز ایران، فرصت خدمت به مردم 
را نعمتی الهی دانستند و گفتند: 
برای شکر این نعمت باید از همه 
توان برای پیشبرد اهداف انقلاب 
استفاده کرد. رهبر انقلاب اسلامی، 
حادثه غدیر را از وقایع غیرقابل 
تردید برشمردند و گفتند: علاوه بر 
علمای شیعه بویژه علامه امینی که 
روایت غدیر را از ١١٠ نفر از صحابه و 

با سنـدهای معتبر نقــل کــرده، 
برخـی علمای بزرگ و روشنفکران 
اهــل ســنت نیز بر غیـرقابل تردید 
بـودن این واقعــه تأکید کـرده اند. 
حضرت آیت ا... خامنـــه ای سپس 
خطاب به اعضای دولت دوازدهم 
گفتند: هر کاری که در جهت خدمت 
به مردم و با نیت الهی و اخلاص انجام 
شده باشد، قطعاً در دیوان الهی 
و ذخیره  نیست  فراموش شدنی 
واقعی دوران مسئولیت چنین کارها 
و تلاش هایی است. ایشان در ارزیابی 
عملکرد دولت  گفتند: عملکرد دولت 
آقای روحانی در بخش های مختلف 
یکسان نبوده است، در برخی موارد 
بر طبق انتظارات بود اما در برخی 
موارد اینگونه نبود. رهبر انقلاب با 
تأکید بر اینکه فرصت خدمت به 
مردم یک نعمت بزرگ است و باید 
آن را قدر دانست، خاطرنشان کردند: 
شکر این نعمت آن است از همه توان 
برای پیشبرد اهداف انقلاب استفاده 
شود؛ زیـــرا ما یک کشــور انقلابی 
هستیــم و مردم برای رسـیدن به 
اهداف انقلاب فداکاری زیادی کردند. 
حضرت آیت ا... خامنه ای لزوم استفاده 
از تجربه های دولت های یازدهم و 
دوازدهــم در آینــده را خاطرنشان 
کردند و افزودند: یک تجربه بسیار 
مهـــم در این دوران عبــارت است 
از بی اعتمادی به غرب که آیندگان 

باید از آن استفاده کنند.در این دولت 
معلوم شد که اعتماد به غرب جواب 
نمی کنند  آنها کمک  و  نمی دهد 
و هرجا که بتوانند ضربه خواهند 
زد و اگر جایی هم ضربه نمی زنند 
به این دلیل است که نمی توانند. 
رهبر انقلاب اسلامی تأکید کردند: 
مطلقاً نباید برنامه های داخلی را به 
همراهی غرب منوط کرد زیرا حتماً 
شکست خواهد خورد. هر جا که 
کارها را منوط به غرب و مذاکره با آن 
و آمریکا کردید ناموفق بودید و هر جا 
که بدون اعتماد به غرب، حرکت و از 
آنها قطع امید کردید موفق بودید و 

پیش رفتید.
  ابراز رضایت از زحمات دیپلمات ها

ایشان به مذاکرات اخیر وین نیز 
اشاره کردند و ضمن ابراز رضایت 
از زحمات دیپلمات ها و عملکرد 
خوب بعضی از آنها در این مذاکرات، 
گفتند: آمریکایی ها در این مذاکرات، 
بر سر موضع عنادآمیز خود محکم 
ایستادند و یک قدم هم جلو نیامدند. 
رهبر انقلاب اسلامی خاطرنشان 
کردند: آمریکایی ها در زبان و وعده 
می گویند تحریم ها را بر می داریم اما 
تحریم ها را برنداشتند و برنمی دارند، 
ضمن آنکه شرط هــم می گذارند و 
می گوینــد که بایــد در هـــمین 
تــوافق جمله ای بگنـــجانید که 
بــعداً درباره برخی موضوعــــات 

صحبت شود و گرنه توافقی نخواهیم 
.. خامنه ای  . داشت. حضرت آیت ا
گفتند: آنها می خواهند با گذاشتن 
این جمله، بهانه ای برای دخالت های 
بعدی خود درباره اصل برجام و مسائل 
موشکی و منطقه ای فراهم کنند و 
اگر ایران حاضر به بحث درباره آنها 
نشود بگویند توافق را نقض کرده اید 
و توافق، بی توافق. ایشان با تأکید بر 
اینکه آمریکایی ها کاملًا ناجوانمردانه 
و خباثت آلود برخورد می کنند، 
افزودند: آمریکا هیچ ابایی از نقض 
قول و تعهدات خود ندارد همان طور 
که یکبار توافق را نقض کردند و کاملًا 
هم بی هزینه بود. اکنون هم که به 
آمریکایی ها گفته می شود، تضمین 
دهید که توافق را در آینده نقض 
نخواهید کرد، می گویند تضمین 
نمی دهیم. ایشان در جمع بندی این 
بخش از سخنان خود تأکید کردند: 
این یک تجربه بسیار مهم  برای دولت 
و دولتمردان آینده و همچنین برای 
همه فعالان در صحنه سیاسی است، 
البته این تجربه همواره از اول انقلاب 
وجود داشته اما در این دولت بیشتر 
از گذشته بوده است. رهبر انقلاب 
اسلامی در پایان خطاب به رئیس 
گفتند:  دولت  اعضای  و  جمهور 
امیدوارم خداوند کمک کند، هر جا 
که هستید بتوانید به وظایف دینی و 

انقلابی خود عمل کنید.

رئیس جمهور: 

کارهای زیادی دلم می خواست انجام دهم؛ اما نشد 
  تحریم ها نبود تا امروز 200 هواپیمای نو وارد کشور شده بود

آرمان ملی: رئیس جمهوری گفت: در زمینه 
سفر هوایی در دولت های یازدهم و دوازدهم 
تحولی رخ داد و اگر برجام ادامه می یافت تاکنون 
٢٠٠ هواپیمای نو وارد کشور می شد و سازمان 
هوایی ما کاملا متحول شده بود. حسن روحانی 
در هشتادوششمین آیین افتتاح طرح های ملی 
که در حوزه وزارت راه و شهرسازی انجام شد، 
با اشاره به واقعه غدیر خم اظهار کرد: هر کسی 
بتواند زیست و رفتار حضرت علی را پیاده کند 
می تواند حکومت دنیای اسلام را بر عهده بگیرد. 
پیامبر آن روز معیار حکومت در دنیای اسلام را 
معین و معیارهای حاکمیت را تا روز قیامت برای 
ما معرفی کرد. وی یادآور شد: امروز افتخار همه 
ما این است که حکومت اسلامی ما در مسیر 
امیرالمومنین باشد که البته همه ما می دانیم که 
حکومت چهل و چند ساله جمهوری اسلامی 
با حکومت امیرالمومنین فاصله دارد اما اگر 
تلاش بر ادامه دادن همان مسیر و مطلوب هم 
همان باشد، این تلاش، ایثار و فداکاری ما باید 
ادامه یابد و حکومت ما هر روز رنگ حکومت 
امیرالمومنین بگیرد. رئیس جمهور با بیان اینکه 
امروز آخرین پنجشنبه افتتاح طرح های ملی 
در  این دولت است، تأکید کرد: می دانم مردم ما 
در این سه سال و نیم با مشکلات زیاد و جنگ 
اقتصادی روبه رو بودند که کرونا هم به آن اضافه 
شد و شرایط را سخت تر کرد. شرایطی مانند 
خشکسالی هم امسال حاکم شد و مشکلات 
را چند برابر کرد اما در عین حال وقتی مردم 
می بینند این پروژه های عظیم به دست جوانان و 
مهندسان خودشان افتتاح می شود و در یک روز 
قادریم صدها کیلومتر را به بهره برداری برسانیم، 
بسیار مهم است. روحانی با بیان اینکه تنها 
یک پروژه امروز ٢۷٠ کیلومتر بود، ادامه داد: 
٢۷٠کیلومتر راه آهن از یزد به اقلید بهره برداری 

شد و قطار مسافربری و باری حرکت خود را آغاز 
و راه را چند ساعت نزدیک کرد. مسیر کوتاه تر 
شد که هم برای تولیدگران، معادن بزرگ و 
مسافران رفاه به وجود آورد و هم توانستیم در دو 
نقطه ریل را دو خط کنیم. رئیس جمهور بیان 
کرد: دو خطه شدن ریل برای سرعت و امنیت و 
آسان تر شدن دسترسی های مردم مهم است. 
دو طرح بزرگ دیگری که ریل گذاری آن به 
اتمام رسیده اما ١٠ روز تا کامل شدن کار دارد 
را افتتاح نکردیم که یکی پروژه بستان آباد به 
تبریز بود که تا ایستگاه خاوران پایان یافت و 
به دلیل برخی مسائل فنی ١٠ روز برای حرکت 
قطار زمان نیاز است.  وی با بیان اینکه امروز 
پیشنهاد افتتاح این طرح را داشتیم اما کلمه 
افتتاح را در این دو پروژه به کار نبردم، ادامه داد: 
گفتم افتتاح نشود چون خواستم دو هفته هم 
کار انجام و در دولت بعدی افتتاح شود. پروژه 
دیگر خاش زاهدان است که همه کارهای آن 
انجام و تکمیل شده است و این دو پروژه در 
هفته های آتی به بهره برداری می رسند. روحانی 
یادآور شد: پروژه هایی برای آخر سال می ماند و 
تا پایان سال به بهره برداری می رسد. ١۴ هزار 
کیلومتر راه آهن یکی از افتخارات ماست که راه 
آهن را در دولت تدبیر و امید از ١٠ هزار کیلومتر 
به ١۴هزار کیلومتر  رساندیم. وقتی می بینیم 
تمام ریل از اول تاریخ ریل کشور تا سال ٩٢ چه 
میزان بوده و از ٩٢ تا امروز چقدر افزایش یافته 
است، باعث افتخار همه مهندسان و طراحان 
ما است. وی اظهار کرد: همچنین پروژه جاده 
شمال را داشتیم که در سال ٩۸ قطعه اول این 
پروژه را از تهران افتتاح کردیم و مهم این بود 
که کرج نجات پیدا کرد. کرج در ایام تعطیلات، 
تابستان و نوروز همیشه قفل بود و با این افتتاح 
مردم دیگر از تهران و از این مسیر و آزادراه جدید 

به سمت شمال حرکت می کنند بدون آنکه به 
کرج کاری داشته باشند. روحانی افزود: معضل 
دیگر امروز حل شد. تونل کندوان و اطرافش 
در زمستان با مشکلات زیاد مواجه می شد که 
این تونل بسیار بزرگ البرز به دست ایرانیان که 
طولانی ترین تونل جاده و ششمین تونل با این 
طول در غرب آسیا است به بهره برداری رسید. 
رئیس جمهور با تاکید بر اینکه یکی از کارهایی 
که مایل بودم در این دولت انجام شود اما نشد 
ورود قطار سریع السیر به کشور بود، اظهار کرد: 
اواخر دولت یازدهم خواستم راه آهن اصفهان 
با سرعت ٢۵٠یا بالای ٣٠٠ کیلومتر افتتاح 
شود که وارد فاز جدید می شدیم. ریل با سرعت 
٣٠٠ کیلومتر هم برقی بود و هم مسیر را کوتاه 
می کرد در قم اعلام کردم، که نشد. وی افزود: 
راه آهن اینچه برون، کاسپین رشت، ارومیه، 
تبریز، یزد اقلید، زاهدان خاش، اردبیل، سنندج 
و چهارمحال و بختیاری از جمله طرح های آماده 
افتتاح است که به زودی در بخش های مختلف 
افتتاح می شود. روحانی با بیان اینکه فارغ از 
وضعیت مسکن، وزارت شهرسازی در زمینه 
ساخت راه ها خوب عمل کرده است، تصریح کرد: 
در زمینه سفر هوایی تحولی رخ داد و اگر برجام 
ادامه می یافت تاکنون ٢٠٠ هواپیمای نو وارد 
کشور می شد و کلا سازمان هوایی ما متحول 
شده بود. ما  توانستیم ١۶ هواپیما را وارد کشور 
کنیم که با تحریم سال ٩۷ این قضیه بسته شد. 
رئیس جمهور یادآور شد: بسیاری از واگن های 
مسافربری چه در خرید و ساخت کار بزرگی شد 
و ریل را خودمان درست می کنیم و خودکفا 
شده ایم در حالی که قبلا همین ها را وارد 
می کردیم. در زمینه بندرها کار بسیار بزرگی 
انجام شد و ظرفیت بنادرمان از ١۸۵میلیون تن 

به ٢۸۵ میلیون تن افزایش یافت.

پول داریم؛ مشکل ما مدیریتی 
است

 طرح مجلس در تضاد با
 قانون اساسي و آزادي

ادامه از صفحه اول|  بنابراین نتیجه تصویب و 
اجرای این طرح صرف نظر از آنکه با لحاظ ارتباط تناتنگ 
با حقوق بنیادین و اساسی ملت تصویب آن طبق اصل 
۸۵ قانون اساسی خلاف قانون مذکور است، اما با نتایج 
چالش برانگیز و خسران آوری مانند از بین رفتن سوابق 
و حقوق مکتسبه در عرضه کسب و کار الکترونیکی، 
ایجاد مشکل در نقل وانتقال مالی به دلیل عدم پیوستن 
ایران به اف ای تی اف و تحمل محدودیت های مالی 
مترتب بر آن، اعمال کنترل و محدودکردن داده ها 
در گذرگاه های ورودی، خواهد بود؛ ضمن آنکه حذف 
شبکه های مجازی و رسانه های موجود و جایگزین کردن 
آنها با شبکه های ملی و داخلی قطع نظر از رابطه کاربران 
ایرانی با اطلاعات اینترنتی، علمی، خبری موجود در 
سطح بین الملل همانند تجربه های پیشین در صورت 
ناکارآمدی شبکه های اطلاعاتی ملی موجب اخلال در 
اطلاع رسانی و در نتیجه اضرار به کاربران داخلی اعم از 
عمومی و خصوصی خواهد شد. از نکات منفی دیگر در این 
زمینه عدم امکان کنترل بر این نهاد نظارتی توسط قوای 
سه گانه است و چنین به نظر می رسد این نهاد وظیفه ای 
جهت پاسخگویی به قوای سه گانه ندارد و اگر هم در 
ضمیر طراحان این پیش نویس قانون چنین پاسخگویی 
وجود داشته، سازوکار آشکاری در متن وجود ندارد. 
نکته دیگر اینکه در این قانون مبادرت به جرم انگاری 
اختصاصی از نوع اولیه برای متخلفین از مفاد این قانون 
انجام شده است که به دلیل فقدان معیار عرفی یا حداقل 
ذکر مصادیق تمثیلی در نظام قضایی ممکن است در 
مرحله جرم انگاری ثانویه براساس سلائق قاضی ما با نوعی 
عناوین جزایی جدیدی مواجه شوم. اعمال این سیاست 
انقباضی برای عبور و مرور داده ها به نظر می رسد به زعم 
این شهروند نهایتا سرنوشتی همانند قانون ممنوعیت در 
ماهواره و... داشته باشد. واقعیت این است که تصویب 
چنین طرح هایی هرچند ممکن است با دغدغه حفظ 
ارزش های فرهنگی، دینی و ملی انجام شده باشد یا 
در پس این تفکر انگیزه های سیاسی پشتوانه ارائه آن 
تلقی نکنیم باید بپذیریم اینگونه طرح های احساسی، 
ذهنیت گرا در شرایط موجود که کشور با بحران فرهنگی، 
اقتصادی و اجتماعی مواجه است جز ایجاد نارضایتی 
بیشتر و حرکت براساس جریان آب نتیجه ای نخواهد 
داشت. این نوع اقدامات پوپولیستی در شرایط موجود 
خلاف رویکرد افکار عمومی است. برای اثبات این امر 
مراجعه به رفراندوم بهترین وسیله قانونی است. مع الوصف 
نباید فراموش کنیم که ما نیز مانند بسیاری از کشورها 
می توانیم با سازوکارهای موجود ناشی از فناوری های 
جدید از ورود و دسترسی به اطلاعات مربوط به خلاف 
عفت و اخلاق عمومی مانند صحنه های جنسی، اعمال 
خشونت آمیز، تروریستی و... جلوگیری کنیم. اما قطعا 

بدانیم این ره که می رویم؛ ما را به مقصد نخواهد رساند.

سخــن روز

صادق زیباکلام
استاد دانشگاه

سید مصطفی هاشمی طبا
تحلیلگر مسائل سیاسی

یـــادداشت

بسیاری از صاحب نظران بر این عقیده  اند باتوجه به مشکلات 
عدیده ای که در کشور وجود دارد مثل مشکلات معیشتی مردم؛ 
مطرح کردن طرحی برای محدویت فضای مجازی و مدیریت یا 
صیانت از آن ضرورتی ندارد و مشکلات زیادی برای اقشار مختلف 
جامعه ایجاد می کند. البته مشخص نیست که هدف از این طرح 
مجلس چیست و اساسا نمایندگان در پی چه اموری هستند 
که چنین چیزهایی مطرح می کنند. قدرمسلم مشکلات کشور 
اینگونه حل نمی شود؛ چراکه امروز بزرگ ترین مشکلات کشور، 
مشکلات سرزمینی است و از آنجایی که با بحران کمبود منابع 
مختلف روبه رو هستیم، اگر همت و عزمی درست برای حل این 
معضلات صورت نگیرد، شاهد خواهیم بود که در دراز مدت کشور 
با بحران  های بسیاری مواجه خواهد شد. با مطرح کردن برنامه 
و طرح در خصوص فضای مجازی که مشکلات فضای حقیقی 
جامعه بر طرف نمی شود. در حال حاضر کشور با مسائل مختلفی 
روبه روست. از طرفی خوزستان با بحران آب، کشاورزی و... مواجه 
است و از طرف دیگر سیستان و بلوچستان با بحران  هایی نظیر فقر 
و مشکلات معیشتی دست و پنجه نرم می کند. البته این به این 
معنا نیست که دیگر استان ها در وضعیت مطلوبی به سر می برند، 
بلکه همه استان ها به اندازه خود با مشکلات خاصی مثل کمبود 
آب، مشکل کشاورزی و در همین راستا واردات  ٢۵ میلیون تن  
کالاهای کشاورزی مواجه اند که مجلس و سایر دستگاه ها باید 
همت کنند تا این مشکلات مرتفع شود. نمایندگان می خواهند 
در فضای مجازی اطلاعات رد و بدل نشود یا اینکه از مساله دیگری 
هراس دارند؟ آنچه که از عملکرد مجلس تا کنون مشاهده میشود 
اینکه مجلس دنبال حل مسائل کشور نیست. از روز اول هم 
که نمایندگان مجلس شعارهایی در خصوص حل مشکلات 
اقتصادی و معیشتی مردم و ... می دادند کمی انحرافی بود و همه 
بر آیندهایی که نمایندگان قبل و بعد از انتخابات داشتند حل 
محور بدبین کردن مردم به روندهای موجود بوده است. اینها 
بارها آقای روحانی را مورد حمله قرار می دادند اما بالاخره این 
تیرهایی که به سمت آقای روحانی شلیک کردند، مستقیما باعث 
تضعیف خودشان هم  می شود و مردم آنها هم  نا امید می شوند. 
متاسفانه عده ای از نمایندگان مجلس با این شیوه که مفاهمه ای 
راه بیندازند، وزرا و رئیس جمهور را به مجلس می کشاندند و به آنها 
بی احترامی کرده و دشنام می دادند. نمایندگانی که وارد مجلس 
شدند چون اسم انقلابی بر خود برگزیدند، هر کاری انجام دهند 
که نمی تواند عنوان شود که کار  درستی است. شاید برخی کارها 
انجام شود که در نهایت به نفع ملت، کشور و نظام نباشد. پس 
آن کار دیگر حداقل انقلابی نیست. لذا به نظر می رسد که برخی 
نمایندگان به وظایف خود آگاهی دقیقی پیدا نکرده اند. اکنون عده 
زیادی از فضای مجازی ارتزاق می کنند با این طرح مجلس از کار و 
زندگی خود می افتند. چنین طرحی ظاهرا در دیگر در جهت حل 
مشکلات به حساب نمی آید. فکر کنیم که این فضای مجازی را 
هم به هر روشی بستند؛ اگر غرض بستن صدا و عدم انعکاس افکار 
عمومی باشد، مردم از روشی دیگر  اعتراض و نارضایتی های خود 

را منعکس خواهند کرد.

ضرورت آگاهی به وظایف اصلی مجلس

رئیس مجلس:

پاسخی برای کم کاری ها در خوزستان نداریم
 مشکل اصلی سرکش بودن نظام اداری و اجرایی است

آرمان ملی - یاسمین طالقانی: 
حسام الدین آشنا از آماده شدن متن ۸ 
گفت وگو از مجموعه آنسوی دولت پس 
از ویراستاری نهایی برای انتشار عمومی 
خبر داد. رئیس پیشین مرکز تحقیقات 
استراتژیک، نهاد ریاست جمهوری در 
کانـــال تلگرامــی خــود نــــوشت: 
»بحمدا... متن ۸ گفت وگو از مجموعه 
آنسوی دولت پس از ویراستاری نهایی 
برای انتشار عمومی آماده شده  است. 
گفت وگو   ٣٣ شامل  مجموعه  این 
تاریخ  شفاهی با ٢۸ عضو دولت های 
یازدهم و دوازدهم است. اگر آن فایل 
صوتی سرقت نشده  بود حالا کلیه 
گفت وگو های تصویری ویراسته شده و 

در اختیار عموم قرار گرفته بود.« 
   ماجرا از کجا آغاز شد؟

انتشارش  از  آشنا  آنچه  برخی 
خبر داد را عامـل کنار گذاشتنش از 
مرکــز بررسی هــای استـــراتژیک 
ریاست جمهوری می دانند یعنی همان 
انتشار گفت وگو محرمانه محمدجواد 
ظریف ! محمدجواد ظریف، وزیر امور 

خارجه در اولین واکنش پس از انتشار 
فایل صوتی مرتبط با وی، در صفحه 
شخصی خود در اینستاگرام نوشــت: 
»مــن معتقــدم کار بـــرای تاریخ 
نکنید، چون خطاب به تاریخ می گویم. 
خیلی نگران تاریخ نباشید نگران خدا 
و مردم باشید.« هر چند انتشار فایل 
صوتی گفــت و گوی لیــلاز و ظریف 
در چارچوب پروژه تاریخ شفاهی 
دولت های جمهوری اسلامی انجام 
شد و آقای ظریف و گفت وگو کننده 
بارها تکرار کرده اند که این صحبت ها 
برای ثبت در تاریخ است و قاعدتا باید 
در اسناد بایگانی شده نگهداری شود 
اما انتشار آن در یک شبکه مخالف 
کشور واکنشهای زیادی داشت. فایل 
صوتی تقطیع شده ای که در رسانه 
ایران اینترنشنال منتشر شده ذیل 
پروژه ای با عنوان »آنسوی دولت«، در 
راستای تهیه تاریخ  شفاهی دولت آقای 

روحانی و زیر نظر مرکز بررسی های 
استراتژیک ریاست جمهوری ضبط 
شده و قرار بر انتشار آن نبوده است؛ 
قطعا چگونگی بیرون رفتن این فایل 
که در قسمت های مختلفی از آن آقای 
ظریف تاکید می کند »نباید علنی 
و منتشر شود« و یا »من اینها را به 
شرط عدم انتشار می گویم«، باید به 
سرعت و دقت بررسی شود. البته باید 
یادآور شد که انجام چنین گفت وگوها 
با همه اعضای کابینه در هر دولتی با 
هدف بیان همه اقدامات و دیدگاه ها و 
تحولات رخ داده برای ثبت در تاریخ و 
استفاده از تجربه های آنها در پیشبرد 
منافع ملی بوده و بر همین اساس 
محمدجواد ظریف، صادقانه به تشریح 
مسایل پرداخته و بارها تاکید دارد 
که این مطالب نباید منتشر شود. 
همه کسانی که فایل صوتی بیش از 
سه ساعته را به صورت کامل گوش 

داده اند، معترف اند که تصویر ارائه شده 
از لحن و محتوای این گفت وگو از سوی 
ایران اینترنشنال، به هیچ وجه با روح 
سخنان آقای ظریف همخوانی نداشته 
و این رسانه، تنها بخش هایی تقطیع 
شده از گفت وگو را در جهت مطامع 

خاص خود منتشر کرده است.
  هدف منتشر کنندگان چه بود؟

برخـی تحلیــلگران معتقــــدند 
این فایل توسط مخالفان ظریف منتشر 
شده و هدف آنها تخریب ظریف به 
عنوان گزینه احتمالی اصلاح طلبان 
انتخابات  در  کاندیداتوری  برای 
ریاست جمهوری ١۴٠٠ بوده است. 
در بررسی سطحی در آمار انتشار آن در 
شبکه های اجتماعی و سایت ها هم گویا 
نشان دهنده فزونی گرفتن وجهه منفی 
انتشار فایل برای وزیر امور خارجه 
است. گروهی دیگر از تحلیلگران هم 
می گفتند هدف از انتشار این گفت وگو 
بالا آوردن نام ظریف در نظرسنجی ها 
و در واقع نوعی تبلیغ برای وی بوده 

است.

خبر حسام آشنا از آماده شدن ۸ گفت وگو با دولتمردان

پایان چالش با مردان پاستور


